
Naše očakávania od roku 2025

Očakávania Slovenskej poľnohospodárskej a potravinárskej komory od roku 2025 sú viaceré a súvisia
s  financovaním  odvetvia,  klimatickými  zmenami  a  globálnymi  vplyvmi  vývoja  na  svetových
a  európskych  trhoch.  Členovia  Predstavenstva  Slovenskej  poľnohospodárskej  a  potravinárskej
komory (SPPK) sa vyjadrili za oblasť, ktorú pracovne zastrešujú.

Andrej Gajdoš, predseda SPPK – Verím, že Pôdohospodárska platobná agentúra bude pokračovať
v pozitívnom trende vyplácania zálohových platieb. V rámci projektových podpôr musí dôjsť k väčšej
reorganizácii, aby boli projekty vyhodnocované do niekoľkých týždňov, najneskôr mesiacov. V tom
oprávnene poľnohospodári očakávajú posun vpred. Rovnako potrebujeme čo najskôr pred začiatkom
podávania jednotných žiadostí pre kampaň 2025 zaktualizovať systém LPIS, aby mali poľnohospodári
v žiadostiach uznané rôzne prírodné prvky, cesty, ktoré prirodzene vytvoril hovädzí dobytok, skupiny
stromov, ktoré patria do terénu alebo pod ktorými sa ukrývajú zvieratá.

Určite ďalšou oblasťou nášho záujmu bude modifikácia Strategického plánu Spoločnej
poľnohospodárskej politiky, v rámci ktorej by sme napríklad chceli začať s podporou mäsového
dobytka, ktorý by mal byť podporovaný v rámci druhého piliera. Veľkou témou roka 2025 bude aj
zrovnoprávnenie podmienok európskych poľnohospodárov s podmienkami výroby potravín v tretích
krajinách.

Samostatnou kapitolou je financovanie potravinárskeho sektora. Verím, že predseda vlády SR dodrží
sľub z konca minulého roka o stabilnej výške štátnych pomocí v štátnom rozpočte. Vyvinieme
maximálne úsilie, aby sa štátne pomoci sfunkčnili aj pre potravinársky sektor.

Marián Šolty, podpredseda pre potravinárstvo – Očakávam, že Ministerstvo pôdohospodárstva
a rozvoja vidieka SR sa pokúsi splniť sľuby a naše očakávania ohľadom tak potrebného financovania
spracovateľského sektora. Naši potravinári spravili všetko pre to, aby spotrebitelia nakupovali
potraviny v cenách, ako vláda a obyvatelia očakávali. Keďže podpora pre potravinárske podniky vo



forme zníženia odvodov sa skončila v prvom polroku 2024, je priam strategické zásadným spôsobom
zvýšiť finančné zdroje smerované do potravinárskeho priemyslu. Tlak na zníženie cien je enormný,
no bez pomoci štátu ho slovenské potravinárske firmy nebudú vedieť dlhodobo ustáť.

Daniel Molnár, podpredseda pre potravinárstvo - Aj do nového roka si nesieme problémy
z minulosti. Predovšetkým fakt, že nám chýbajú schémy štátnej pomoci, vďaka ktorým by mohli byť
podporení naši producenti potravín. Verím, že v tomto roku to už posunieme vpred a nová schéma
pomoci bude na stole.

Zároveň musíme riešiť vysoký investičný dlh v potravinárstve. V rámci PRV je pre potravinárstvo
vyčlenených veľmi málo peňazí, preto budeme tlačiť na to, aby sa hľadali spôsoby väčšej podpory
nášho priemyslu.

Pevne verím, že sa zlepší situácia aj na Pôdohospodárskej platobnej agentúre najmä v rámci
efektívnejšieho a rýchlejšieho spracovávania výziev. Keď už máme nárok na nejaké finančné
prostriedky, tak nech je ten proces a následné čerpanie rýchle a bez problémov.

Jozef Šumichrast, podpredseda pre poľnohospodárstvo - rok 2025 bude opäť vo vysokom
pracovnom nasadení, pretože v rámci poľnohospodárstva potrebujeme dotiahnuť niektoré dôležité
veci. Už nejaký čas riešime sociálnu kondicionalitu, pri ktorej je stále veľmi veľa nejasností. V tomto
roku určite budeme viesť s rezortným ministerstvom diskusie aj o celkovom nastavení a následnom
fungovaní finančných nástrojov.

Nie menej dôležité je aj vyhodnotenie poslednej výzvy 74 z predošlého programovacieho obdobia.
Musíme to čím skôr uzavrieť, aby sme sa mohli venovať novým veciam.

Vzhľadom na to, že sme už v polovici programovacieho obdobia, budeme sa musieť seriózne
zamyslieť aj nad novým Strategickým plánom a nastavením systému po roku 2027.

Pomedzi tieto hlavné priority na najbližšie obdobie budeme určite riešiť aj ostatné problémy
a záležitosti v rámci bežného fungovania v sektore. Tak ako všetci poľnohospodári na Slovensku, tak



aj ja si prajem a verím, že aspoň počasie bude stabilnejšie a že nás budú obchádzať obrovské suchá
či nadmerné dažde, ktoré sme zažili v minulých rokoch.

Martin Švajda, člen predstavenstva SPPK – Naši členovia by nielen v tomto roku privítali
trvalejšiu stabilizáciu úradov ako Pôdohospodárska platobná agentúra a Slovenský pozemkový fond.
Dôležité bude, aby sa odstránili nedostatky na PPA pri vyhodnocovaní systému AMS v zmysle: nové
snímky-lepšie rozlíšenie-a tým zníženie chybovosti.

Okrem priania mať stabilné podnikateľské prostredie a stabilnú výšku štátnych pomocí je dôležité
viac pracovať aj s témou nedostatku pracovnej sily. Tá sa nás bytostne dotýka. Nedostatok
kvalifikovanej pracovnej sily vnímame na všetkých pracovných pozíciách v poľnohospodárstve. S tým
súvisí aj zníženie byrokracie a administratívnej záťaže – napríklad aj na agronómov a zootechnikov,
ktorých začína byť nedostatok.

Nie sme spokojní ani s dovozmi agropotravinárskych produktov z tretích krajín. Sú síce lacnejšie, no
veľakrát obsahujú nebezpečné chemické látky, ktoré sú u nás dávno zakázané používať. Aj preto
bude dôležité, aby sa táto téma podchytila v čom najkratšom čase a aj na európskej úrovni.

 


